
Referat af møde i det Rådgivende Ringmærkningsudvalg 15. august 2023 
Dette er 2. møde i det Rådgivende Ringmærkningsudvalg (RRMU) som blev afholdt online tirsdag d. 
15. august 2023 kl. 16-17.  
 
DAGSORDEN: 

1) Velkommen 
2) Godkendelse af dagsorden 
3) Opdatering fra RA – en status 
4) Opfølgning fra sidst 
5) CES – hvordan flere sites mv. 
6) Arbejdsgrupper – bl.a. status for fuglering 
7) Eventuelt 

 
Medlemmer af RRMU: 
1 repræsentant fra Danmarks Ringmærkerforening: Henning Ettrup 
1 repræsentant fra CES-projektet: Peter Teglhøj  
1 repræsentant fra DOFs Fuglestationsudvalg: Søren Mygind 
1 repræsentant fra DOFs Videnskabelige Udvalg: Sigrid Ilsøe 
1 ressourceperson fra det frivillige ringmærkermiljø: Ulf M. Berthelsen 
1 ressourceperson fra et relevant forskningsmiljø: Thomas Brenballe 
1 ressourceperson med viden om etiske spørgsmål såsom på forsøgsdyrsområdet: Afventer 
 
REFERAT 
Deltagere: Henning Ettrup (HE), Søren Mygind (SM), Thomas Bregnballe (TB) og standin for Peter 
Teglhøj: Hans Rytter (HR) samt fra Ringmærkningsadministrationen (RA) Anders Tøttrup (AT), Kasper 
Thorup (KT) og Jesper J. Madsen (JJM). 
 
1. Anders bød velkomne og præsenterede nye medlemmer TB, SM og vikar HR. 
 
2. Dagsordenen blev godkendt uden ændringer. 
 
3. AT orientrede om status for RA: 

 Den treårige samarbejdsaftale med Miljøstyrelsen om administration af ringmærkningen 
udløber til nytår. En ny aftale skal forhandles på plads i efteråret. Finansieringen af RA 
suppleres med fondsansøgninger. 

 Styregruppen for Ringmærkningsadministrationen er indkaldt til ordinær møde d. 12. 
oktober. 

 En medarbejder på RA er forsat sygemeldt. Vikar er ansat. 

 RAs hjemmesiden er udbygget med siden ”Organisering af Ringmærkningsadministrationen” 
med omtale og referater af bl.a. Styregruppen og det Rådgivende Ringmærkningsudvalg. 

 Næste årsmødet bliver afholdt i weekenden 24-24. februar 2024 i Odense i samarbejde med 
Ringmærkerforeningen og med tema om fuglestationerne. 

 I forbindelse med det treårige projekt ’Ringmærkning for Flere’ finansieret af Aage V Jensens 
Fonde, afholdes 18. november et større event for findere af ringmærkede fugle på museet. 
Endvidere afholdes to kurser i efteråret: Introduktionskursus for nye ringmærker (Gedser 
Fuglestation) og kursus for erfarende ringmærkere (Blåvand Fuglestation). Et intro kurusus til 
foråret er under planlægning da interessen er stor for dette kursus. En arbejdsgruppe af 
erfarende ringmærkere arbejder på at udfærdige en vejledning i godt samarbejde med 
lodsejere. 

 RA er ved at udvikle en hjemmeside til håndtering farveaflæsninger for danske 
farvemærkningsprojekter. 



Udvalget spurgte til fondsansøgningen. AT uddybede at der bl.a. sættes fokus på udvikling af 
strategi for ringmærkning af fugle i Danmark på langsigt.  

 
4. I referatet fra sidste møde blev efterlyset ønsker til emner inden for de i kommissoriet beskrevne 

opgaver, som udvalget ønsker at arbejde med. Udvalget blev enig om at arbejde med 
problematikker om farvemærkningsprojekter, aflæsninger af farveringe og de data som de 
indsamler. Udvalget fandt det spændende med igangværende arbejde med udvikling af en 
hjemmeside og foreslog at Kalø/Århus Universitet blev inddraget med deres 
farvemærkningsprojekter. 

 
5. Hvordan får vi flere CES-sites Danmark til næste år? Der kom forslag om et nyt site på det 

sydelige Falster i regi af Gedser Fuglestation. På Fyn arbejdes der på et nyt site ved Odense.  
Udvalget diskurteret krav og ønsker til et CES site bl.a. et stabilt habitat, en gruppe ringmærkere 
samt nemt at komme til lokaliteten. Det blev fremhævet at man fordel kunne benytte CES 
mærkningen i undervisning og til fremvisning og på den måde tiltrække flere interesserede. En 
motivationsfaktor er bearbejdning af materialet. AT fortalte at RA arbejder på bearbejdning og 
fremstilling af materialet. AT opfordrede udvalgsmedlemmer til at sætte hovederne i blød for at 
få opstartet et nyt CES-sites til næste år. Hvis der var brug for hjælp fra museet må man endelig 
sige til.  
 

6. En liste med arbejdsgrupper er fremsendt udvalget og AT opfordrede udvalgsmedlemmer til at 
deltage i arbejdsgrupperne. SM vil gerne deltage i gruppen om årsmødet. Udvalget udtrykt 
ønske om at kurserne og oplæringen af nye ringmærkere kom i mere faste rammer, da 
fuglestationerne kan være under pres pga mange henvendelser. 

 

7. Det blev aftalt at holde næste møde online i begyndelsen af december samt et mødes fysik på 
årsmødet. 


